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سخنان رئیس جمهور عملیاتی شود

صد روز زمان بسیار کوتاهی برای بررسی و ارزیابی 
عملکرد دولت است و اساسا شرایط کشور به نحوی است 
که اگر قوی ترین و بهترین فرد رئیس جمهور می شد هم 
نمی توانست کار مهمی انجام دهد. آقای رئیسی هم تلاش 
می کند اما شرایط طوری نیست که بتواند کار خاصی انجام 
دهد. به علاوه اینکه به نظر می رسد در شرایطی قرار داریم 
که گفتمان آقای رئیس جمهور باید کاملا تغییر کند. اگر به 
ایران علاقه داریم باید گفتمان دولت و رئیس جمهور عوض 
شد. درست است که باید نسبت به کنترل تورم، گرانی ها 
تلاش های واقعی می شود اما با توجه به مساله آب، خاک، 
محیط زیست، نشست زمین و خطراتی که در آینده  تمدن 
ایران را تهدید می کند گفتمان فعلی مسئولان از جمله رئیس 
جمهور و حتی مجلس باید مساله حفظ ایران باشد. البته 
مسائل برون مرزی که باید مرزها را با قدرت حفظ کنیم به 
جای خود که حتما باید انجام شود ولی از داخل یک فروپاشی 
سرزمینی داریم در حالی که مسائلی مثل تورم و گرانی قابل 
برگشت است. بنابراین آقای رئیس جمهور از زاویه دیگری 
که هم نیاز است و هم ضرورت ندارد به آن معنا باید به فکر 
گفتمان حفظ تمدن ایران باشد. در نتیجه وقتی گفتمان 
تغییر می کند  برخورد با مسائل و هدف گذاری در مسائل 
درست دیده نمی شود. البته این در مورد آقای رئیسی که در 
مورد عملکرد هشت ساله آقای روحانی هم  همین طور است. 
با این تفاوت که رئیس جمهور پیشین می خواست مسائل 
قطعنامه ها و تحریم ها را خنثی کند که در چهار سال اول نیز 
موفق شد. آقای روحانی نیز نسبت به مسائل سرزمینی ایران 
بی تفاوت نبود. هر چند که می توان گفت در مساله دریای 
ارومیه در دولت قبل کار کردند. از طرفی رئیس جمهور و 
دولت هم همه تلاش خود را می کنند اما آنچه که رئیس 
جمهور در حوزه ثبات قیمت ها، ثبات اقتصادی کشور و حل 
مشکلات مردم می گوید صرفا نباید در حرف و سخن باشد 
و باید جنبه عملیاتی و اجرایی هم به خود بگیرد. البته یکی 
از مسائلی که در صحبت های رئیس جمهور هم بود بحث 
عملکرد دولت در حوزه برجام  و رفع تحریم ها بود. اما به نظر 
می رسد که اکنون دیگر مساله چندان در اختیار ایران نیست 
و برخلاف اینکه آقای باقری کنی گفته اروپایی ها تضمین 
را قبول کردند به نظر می آید که آنها زیاده خواهی می کنند 
و به این سادگی با ایران کنار نخواهند آمد. آنها مقداری 
جسارت پیدا کرده اند و هر اندازه هم که پیش برویم این 
جسارت بیشتر می شود. به نظر نمی رسد که مساله تحریم  ها 
با شرایطی که اکنون داریم و نوع برخود ایران که به حق است 
حداقل در کوتاه مدت نتایج چندان مثبتی داشته باشد. با این 
حال در این که آمریکا ابتدا باید تحریم ها را لغو کند، شکی 
نیست. البته اینکه ایران دو سند به غربی ها داده و محتوای آن 
سندها چیست، نمی دانیم. هر چند که در حقیقت ملت ایران 
صاحب این پیشنهادات است و اول از همه مردم باید از آنها 
مطلع شوند چرا که از جانب آنها مطرح می شود و سپس به 
بیگانگان بدهند. هر چند الان شرایط سخت است و غربی ها 

امتیازات بیشتری برای توافق با  ایران می خواهند.

سید مصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

پس از انتصاب شاهین فرهت به ریاست بخش موسیقی 
فرهنگستان هنر در خردادماه امسال به  یک باره جهت مسیر 
فرهنگستان در بخش موسیقی چرخشی 180درجه ای داشته و 
قرار است بودجه آن برای ساخت و اجرای موسیقی صرف گردد 
؛آن همساخت قطعه ای توسط رئیس بخش موسیقی اش. خبر 
شگفت ساخته شدن سمفونی ای با نام »کرونا« در فرهنگستان هنر، 
دنیایی از پرسش و چگونگی را در ذهن هر شنونده می گسترد. مهرماه 
گذشته اعلام شد سمفونی کرونا را قرار است شاهین فرهت با حمایت 
و پشتیبانی ویژه رئیس فرهنگستان هنر بسازد. از آنجایی که فرهت 
را به نام آهنگساز و شارح سمفونی های معروف جهان در دانشگاه 
می شناسیم که بعضا در امور عملی موسیقی اشراف دارد و حوزه 
نظری موسیقی از آن اساتید بنام و شناخته  شده دیگری است، باید 
گفت اکنون بودجه  ملی فرهنگستان هنر در خارج از مسیر و اهداف 
تعیین شده آن، صرفا برای یکی از اعضایش اختصاص یافته است. 
پیش تر ریاست بخش موسیقی فرهنگستان هنر از ابتدای تأسیس تا 
خردادماه امسال به مجید کیانی تعلق داشت که یکی از اساتید مقید 
به ضوابط و قوانین است و در محدوده اهداف تعریف شده فرهنگستان 
و مفاد وظایف آن یعنی مطالعات و پژوهش  عمل می نمود. ضمن آنکه 
داریوش صفوت نیز عضو پیوسته فرهنگستان علوم بود و او نیز در 
مباحث نظری موسیقی دستی داشت و استاد کیانی نیز محسوب 
می شد لذا علی الاصول در کار فرهنگستانی کفه ترازو به سمت حوزه 
نظری موسیقی تعلق سنگینی می کرد. در نتیجه به  درستی در 
فرهنگستان هنر، پژوهش موسیقی و کارهای نظری جای  داده شده 
بود و اجرای موسیقی جزو افق های اصلی فرهنگستان نبود. البته 
از ابتدا نیز چشم انداز و اهداف دیده شده برای فرهنگستان مسائل 
عادی و رایج بازار و بیزینس موسیقی نبوده و گستره فکری و جریان 
اندیشه ای-نظری حاکم بر مدیران آن در حوزه کارهای مبنایی و 

فکری بود و بودجه را نیز می بایست طبق اهداف و وظایف تعریف شده 
در راه اندیشه و پژوهش مصروف می ساختند، چراکه اساسا مطالعات 
و پژوهش های بنیادین سرلوحه کارهای فرهنگستان هنر بوده و 
اجرا و ساخت اثر هنری جزو 17 بند وظایف طبق اساسنامه این 
فرهنگستان که در وب سایت آن قابل  مشاهده است قرار ندارد؛ بلکه 
موضوع اصلی فرهنگستان صیانت از فرهنگ هنری و ارتقا آن است 
که اکنون با تغییر در ریاست بخش موسیقی تغییر اساسی بدیعی 
را شاهد هستیم. البته از این دست تمامیت خواهی و انحصارگرایی 
شگفت،پیش تر نیز در کارنامه شاهین فرهت دیده  شده است. 
آنجایی که او چند سال پیش در جشنواره سی و چهارم فجر به عنوان 
دبیر جشنواره، 6 قطعه از آثار آهنگسازی خود را در رپرتوار اجرایی 
گروه ها گنجانده بود که موجب اعتراض شدید رسانه ها شده و حتی 
بارها برای آن توضیحاتی توجیه گر به رسانه ها ارائه داد که مقبول 
نیفتاد. هرچند او در آن جشنواره ادعا داشت که به رایگان دبیری 
جشنواره را پذیرفته و به همین دلیل ایرادی بر کار انحصارطلبانه 
و رانت گرایانه در سمت دبیری جشنواره وارد نمی دانست اما بعداً 
مشخص شد که اتفاقاً مبلغ هنگفتی نیز از جشنواره برای حق الزحمه 
دبیری دریافت کرده است آنچه مشخص است شاهین فرهت 
همواره پست های بالایی در سیستم دولتی و اداری ایران در بخش 
موسیقی گرفته و از آن جایگاه برای اجرای آثار خویش بهره برده 
است. جایگاهی که اگر برخی ملاحظات دست و پاگیر دولتی نبود 
بسیاری از جوانان صاحب شایستگی و دانش بالاتر بودند تا امثال 
شاهین فرهت بارها و بارها از امکانات و مزایای دولتی بهره مند نشود 
و سیستم را برای حوائج خویش مصروف نسازد. ضمن اینکه شاهین 
فرهت نشان داده در ایران بازاریاب زیرکی است و می تواند برای 
آثارش که علاقه مندانی برای شنیدن هم ندارند بودجه های ملی را 
تخصیص دهد. آیا وقت آن نرسیده که جلوی این گونه اتلاف بودجه ها 
و انحراف ها گرفته شود؟ آیا بهتر نیست فرهنگستان چنانچه 
بودجه ای در حوزه موسیقی دارد را صرف مباحث زیربنایی نماید و 
از اتلاف هرچه بیشتر بودجه در تولید سمفونی های یک بارمصرف با 

هدررفت بودجه های هنگفت که حتی .... 

سمفونی کرونا چگونه سمفونی ای است؟

لیلا موسی زاده
تحلیلگر مسائل موسیقی

علی قنبری
اقتصاددان

اینکه مذاکرات به نتیجه می رسد یا نه، فضای موجود در 
مذاکرات نشان می دهد که باید به دستیابی به توافق در وین 
کمی بدبین بود، بدین خاطر که فاصله بین خواست ایران با 
آمریکا خیلی زیاد است؛ به میزانی که شاید رسیدن به یک 
توافقی که طرفین احساس رضایت بکنند دشوار می نماید. 
دیپلماسی تنها گزینه ای است که منطقی به نظر می رسد 
چون حتی استفاده از ابزار نظامی هم مشکل آمریکایی ها 
را حل نمی کند، آمریکا نگران  و مدعی است که احتمالا 
ایران به سمت سلاح هسته ای برود، استفاده از اقدام نظامی 
هم نمی تواند جلوی این کار را بگیرد. شاید بتواند به تاخیر 
بیندازد اما اساس برنامه هسته ای ایران را نمی تواند از بین 
ببرد چون اساس برنامه هسته ای دانش است و با بمباران 
نمی شود از بین برد. بنابراین تنها راهی که می ماند دیپلماسی 
است که هم ایران، آمریکا و هم گروه 1+4 به دنبال نتیجه 
رسیدن به دیپلماسی هستند اما خواسته های طرفین خیلی 

متفاوت است. به نظر می رسد تا طرفین از مواضع اصلی 
خود عدول نکنند راهی برای مصالحه وجود نداشته باشد. 
مشکل دیگری فارغ از این که ایران چه خواسته ای دارد و یا 
خواسته های آمریکا چیست و یا در صورت این که طرفین به 
توافق برسند،  مسئله پایداری توافق است. پایداری این توافق 
کوتاه مدت است. در زمان مذاکرات برجام طرف مقابل مرتب 
تبعات خروج ایران از برجام را گوشزد می کرد اما هیچگاه 
ایران از برجام خارج نشد و آمریکایی ها خارج شدند. الان 
هم بحث بر سر این است که اگر جمهوریخواهان در انتخابات 
میان دوره ای 2022 و یا در انتخابات ریاست جمهوری 
2024 به پیروزی برسند، عمر توافق یک تا سه سال خواهد 
بود و این تصمیم گیری را برای ایران بسیار دشوار می کند. 
آیا اصلا ارزش دارد به خاطر یکی، دو سال این توافق حاصل 
بشود و ایران به روی نقطه اول بازگردد با این همه هزینه ای 
که متحمل شده است. هزینه ای که هم بر اقتصاد وارد شده و 
هم هزینه ای که برای فعالیت هسته ای پرداخت کرده  است و 
دوباره به نقطه ابتدایی برجام بازگردد و یک ترامپ دیگری از 
راه برسد و توافق را به هم بزند. از این جهت تردیدها درتهران 
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اینکه مذاکرات به نتیجه می رسد یا نه، فضای موجود 
در مذاکرات نشان می دهد که باید به دستیابی به توافق 
در وین کمی بدبین بود، بدین خاطر که فاصله بین خواست 
ایران با آمریکا خیلی زیاد است؛ به میزانی که شاید رسیدن 
به یک توافقی که طرفین احساس رضایت بکنند دشوار 
می نماید. دیپلماسی تنها گزینه ای است که منطقی به نظر 

می رسد چون حتی استفاده از...

معمای برجام

علی قنبری
اقتصاددان

صد روز زمان بسیار کوتاهی برای بررسی و ارزیابی عملکرد 
دولت است و اساسا شرایط کشور به نحوی است که اگر 
قوی ترین و بهترین فرد رئیس جمهور می شد هم نمی توانست 
کار مهمی انجام دهد. آقای رئیسی هم تلاش می کند اما 
شرایط طوری نیست که بتواند کار خاصی انجام دهد. به علاوه 

اینکه به نظر می رسد در شرایطی قرار ...

مسائل اقتصادی خصوصا وضعیت نرخ دلار در شرایط 
کنونی کشورما بیشتر تابع مسائل سیاسی است تا مسائل 
اقتصادی و همیشه وقتی اخبار سیاسی ناخوشایند پیش 
می آید و مطرح می شود، طبیعی است که نرخ دلار هم بالا 
می رود. خصوصا که عرضه کافی برای تامین تقاضای جامعه 

نداریم، نرخ دلار افزایش پیدا...
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شرایط بهبود اقتصادی سال 1401 

مسائل اقتصادی خصوصا وضعیت نرخ دلار در شرایط کنونی 
کشورما بیشتر تابع مسائل سیاسی است تا مسائل اقتصادی و همیشه 
وقتی اخبار سیاسی ناخوشایند پیش می آید و مطرح می شود، طبیعی 
است که نرخ دلار هم بالا می رود. خصوصا که عرضه کافی برای تامین 
تقاضای جامعه نداریم، نرخ دلار افزایش پیدا می کند و راهکارش این 
است که مسائل سیاسی مان را حل کنیم. چون اگر مسائل سیاسی مان 
حل شود، درآمدهای فروش نفت و صادراتی مان بالا می رود و مشکلات 
و مسائل کشور قابل تحمل خواهد بود و قیمت ها هم کنترل خواهد 
شد. بنابراین در صورتی که بتوانیم تعاملات سیاسی و اقتصادی را با 
کشورهای همسایه و دنیا داشته باشیم به نظر می رسد طبیعی است 
که قیمت دلارهم تثبیت خواهد شد و وضعیت اقتصادی کشور رو به 
بهبودی و توسعه خواهد رفت. در این میان، هرچند ممکن است با 
تلاش و سختی یک مقدار وضعیت موجود را لنگان لنگان ادامه دهیم، 
ولی تا مسائل مان با دنیا حل نشود، تا رونق اقتصادی ایجاد نشود، تا 
سرمایه گذاری در کشور ایجاد نشود و بخش خصوصی در داخل کشور 
اقدام به سرمایه گذاری نکند، تا سرمایه گذاری امن و اطمینان بخش 
نباشد، وضعیت به همین شکلی که هست با یک نوسان ملایمی 
پیش خواهد رفت و انتظار بهبود و توسعه و پیشرفت قابل توجهی 
در کوتاه مدت و حتی میان مدت را نباید داشته باشیم. مجموعا در 
1401 با فرض تداوم وضع موجود که بحث های برجام و اف ای تی اف 

همین طور باقی بماند، 

آرمان ملی« تحولات پیرامون مذاکرات 
توافق هسته ای را بررسی می کند:

برجام  دركشاكش 
ايران و غرب

علی باقری: از خواسته هایمان 
عقب نشینی نمی کنیم

آرمان ملی: هفتمین دور مذاکرات 
وین در حالــی به پایان رســید که 
طرفین بــدون توافق ویــن را ترک 
کردند و بنا شده تا چهارشنبه هفته 

جاری پس از چند روز وقفه دوباره ...

 برخی از مردم محلی از سقوط یک پهپاد 
در کوهرنگ خبر دادند

 فرود اضطراری بود 
نه سقوط 

صفحه2

صفحه2
 محسن جلیلوند 

در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 »زمان« نه به نفع 
 ایران است؛ 

نه به نفع غرب
    مذاکرات هسته ای 

     باخت- باخت 
    بوده است 

دکتر فرشاد مؤمنی در گفت وگو با»آرمان ملی«:

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                
رحمان قهرمان پور :

 توافق ممکن
صفحه 3 اما سخت شد

هومن افاضلی:

 استرس؛ 
صفحه11بزرگترین مشکل دربی 

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                
سر مقاله : علی بیگدلی

 تبعات تاخیر 
در نتیجه مذاکرات

محمدرضا شفیعی کدکنی

 چه شد که جوانان ما 
دل از این دیار می کنند؟

مجتبی نوروزی

 شرط موفقیت مذاکرات 
طالبان و آمریکا در دوحه

   کیهان برزگر

   بازی جدید قدرت 
در منطقه

صفحه 2

صفحه6

صفحه2

صفحه12

ادامه  صفحه 2

ادامه  صفحه 7

صفحات 6 و 7

تا واقعیت ها را »شفاف«نكنید؛ 
 بحران ها كاهش نمی يابد

علی نیکزاد نایب رئیس مجلس در مورد افزایش حقوق ها در سال 
1401 اعلام می کند: متأسفانه دولت دوازدهم به صورت غیرقانونی 
37 هزار میلیارد تومان بودجه حقوق برخی وزارتخانه ها را افزایش 
داده که این مسأله زمینه نارضایتی برخی کارکنان دیگر شده و به 
همین منظور از دولت و سازمان برنامه و بودجه انتظار می رود حقوق 
کارکنان در سال آینده 10 درصد افزایش یابد تا نسبت به کنترل تورم 
و کاهش قیمت  برخی کالاهای اساسی اقدامات لازم انجام یابد. اینکه 
برخی فیش حقوقی نامتعارف دارند نیز به هیچ عنوان قابل قبول نبوده 
و نیاز است در راستای ساماندهی این وضعیت اقدامات لازم مبنای کار 
باشد. به دنبال انتشار این خبر و به نشانه اعتراض به افزایش 10 درصدی 
حقوق ها توسط نمایندگان مجلس، حاجی بابایی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه مجلس گفت: اخبار منتشرشده مبنی بر افزایش 10 درصدی 
حقوق کارکنان دولت در لایحه بودجه 1401 غیرواقعی است. تاکنون 
بین دولت و مجلس برای تعیین میزان افزایش حقوق کارکنان دولت 
در سال آینده هماهنگی  صورت نگرفته است. وی افزود: میزان افزایش 
حقوق در سال آینده بستگی به شاخص های کلان اقتصادی، وضع 
تورم و نوع درآمدها و هزینه ها در لایحه بودجه دارد. آنچه مسلم 
است طبق قانون برنامه ششم توسعه باید افزایش حقوق ها بر اساس 
میزان تورم باشد؛ وقتی حقوق ها کمتر از میزان رشد تورم افزایش پیدا 
می کند، حقوق بگیران ثابت، کارمندان دولت و بازنشستگان بیشترین 
ضرر را می کنند و مشکلات اقتصادی آنها افزایش پیدا می کند. بعد از 
مدتی و در راستای مخالفت با این موضوع صحبت از افزایش پلکانی 
حقوق ها شد و میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور درباره 
افزایش حقوق ها در سال 1401 اظهار می دارد: کسانی که حقوق های 
پایین می گیرند بیش از 30 درصد افزایش حقوق داشته باشند و 
کسانی هم که چندین بار افزایش حقوق داشته اند، کمترین افزایش 
حقوق شامل آنها شود، یعنی همه کارمندان10درصد افزایش حقوق 
نخواهند داشت. سیاست دولت، مهار تورم و افزایش سطح رفاه است 
که کارمندان نیز باید کمک کنند با افزایش پلکانی حقوق، در پرداخت 
حقوق ها عدالت ایجاد شود. در شرایط کنونی که تورم بالای ۵0 درصد 
است، چطور می شود حقوق کارمندان 10 درصد افزایش یابد و انتظار 
هم داشته باشیم که اعتراضی صورت نگیرد و همه راضی باشند. اگر 
قرار باشد طبقه حقوق بگیر تورم ۵0 درصدی را تحمل کنند و فقط 10 
درصد به حقوق شان اضافه شود، یعنی 40 درصد از قدرت خرید آنها 
کم و مشکلات اقتصادی بیشتر می شود و با افزایش ضریب جینی فاصله 
طبقاتی نیز بیشتر شده و عده کثیری به خط فقر نزدیک می شوند. 
کارشناسان و فعالان اقتصادی معتقدند که دولت باید در بودجه 1401 
با استفاده از درآمدهای مالیاتی، صرفه جویی منابع انرژی، جمع آوری یا 
ادغام شرکت های دولتی زیان ده، عدم وابستگی به فروش نفت و فروش 
دارایی های مازاد در دولت و کاهش حقوق های نجومی و جلوگیری از 
پرداخت های غیرمتعارف،کسری بودجه کشور را جبران نمایند و علاوه 
بر افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان بر اساس نرخ تورم و شرایط 
فعلی کشور، جهت کمک به معیشت آنان نیز بسته های حمایتی در 
نظر گرفته شود. اگر تورم و گرانی در کشور نباشد افزایش کم حقوق ها 
نیز خیلی نگران کننده نیست و امید است که دولت و مجلس در شرایط 
سخت اقتصادی در بودجه سال آینده مهار تورم و گرانی را بیش از پیش 
مورد توجه قرار دهند تا مجبور نشوند برای جبران کسری بودجه اموال 

دولتی را بفروشند و یا دست در جیب مردم و کارمندان دولت کنند.

عقب افتادن 40 درصدی حقوق ها   از تورم 

حسین معافی
استاد دانشگاه فرهنگیان اراک

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگر مسائل بین الملل

صفحات 6 و 7

    دولت ها سه دهه گذشته قهرمان فرصت سوزی بوده اند   
    با »دولت آتش نشان« در اقتصاد مواجه هستیم     

صفحه5


